

## Penghargaan

Kedua-dua penulis merakamkan penghargaan kepada Pusat Pembelajaran Gunung dan Multimedia, UNIMAS atas kerjasama dalam membekalkan maklumat berkenaan e-pembelajaran dan sistem Morphous, dan UNIMAS serta Dewan Bahasa dan Pustaka (DBP) atas sokongan dari segi kewangan dalam menghasilkan kajian ini.

## Rujukan

- Azman Ismail, 2010. "Guru Bahasa Melayu: Cabaran dan Penyelesaian". *Dewan Bahasa*, Jil. 10, Bil. 5, Kuala Lumpur: Dewan Bahasa dan Pustaka.
- Chen Chwen Jen, Sharifah Noorizan Wan Zain, dan Gabriel Tonga Noweg, 2010. E-Pembelajaran@UNIMAS. *E-Pembelajaran di IPTA Malaysia*. Mohamed Amin Embi dan Mohd Najib Adun (ed.). Bangi: Universiti Kebangsaan Malaysia.
- E-Pembelajaran Dilaksanakan secara Optimum Menjelang 2015*. Bahan Internet di alamat <http://www.ukm.my/news/index.php/ms/berita-kampus/678-e-learning-to-be-optimised-by-2015-.html> dicapai pada 20 Julai 2011.
- Hamid Awang, 2006. "Penyerapan ICT dalam Pengajaran dan Pembelajaran Bahasa Melayu". *Mengajar dan Belajar Bahasa Melayu: Penerapan Kemahiran Berkecek-cik Tambah*. Idris Mohd Raddi dan Dahlia Janan (ed.). Tanjung Malim: Penerbit Universiti Pendidikan Sultan Idris.
- Heinich, R., Molenda, M., dan Russell, James D., 1993. *Instructional Media and the New Technologies of Instruction*, Edisi ke-4. New York: Macmillan Publishing.
- Md. Aminul Islam, Chuhamas Chitithaworn, Ahmad Zulhusny Rozali, dan Hee Liang, 2010. Faktor-faktor yang Mempengaruhi Keberkesanan E-Pembelajaran di Institusi Pengajian Tinggi di Malaysia. *Jurnal Pendidikan Malaysia*, 35(2): 51-60. Bahan Internet di alamat [http://pkukmwweb.ukm.my/~jurpendl/contents\\_bm.html](http://pkukmwweb.ukm.my/~jurpendl/contents_bm.html) dicapai pada 20 Julai 2011.
- Rohana Abdul Rahman, 2005. "Perkembangan Bahasa Melayu dalam Media Elektronik: Pembinaan Kandungan Portal KaryaNet". *Prosiding Seminar Antarabangsa Linguistik Melayu (SALIM05)*, Jil. 1. Selangor: Universiti Kebangsaan Malaysia.
- Rohizah Halim dan Sharifah Fazliyaton Shaik Ismail, 2002. Bahasa Melayu dalam Era Teknologi Maklumat. Kumpulan Kertas Kerja Kolokium Bahasa dan Pemikiran Melayu/Indonesia II. Kuala Lumpur: Dewan Bahasa dan Pustaka.
- Rozinah Jamaludin, 2002. "Impak Teknologi Maklumat terhadap Pengajaran Bahasa Melayu dalam Menuju Era Globalisasi". *Kumpulan Kertas Kerja Kolokium Bahasa dan Pemikiran Melayu/Indonesia II*. Kuala Lumpur: Dewan Bahasa dan Pustaka.
- Smaldino, S. E., Russell, J. D., Heinich, R., dan Molenda, M., 2005. *Instructional Technology and Media for Learning*. Edisi ke-8, New Jersey: Pearson Prentice-Hall.

## BAB 8

# KERELLEVANAN PENGAJIAN BAHASA MELAYU MASA KINI: KAJIAN DI UNIVERSITI MALAYSIA SARAWAK (UNIMAS)

*Wan Robiah Meor Osman dan Hamidah Abdul Wahab*

## Pengenalan

Bahasa dan masyarakat merupakan dua elemen yang mempunyai pertalian yang erat. Perkembangan bahasa dan perkembangan masyarakatnya perlu berjalan seiring tanpa mengambil satu dan meninggalkan yang satu lagi. Walaupun demikian, senario kebahasaan di Malaysia menampilkan ketidakteraturan antara perkembangan kemajuan dan pembangunan masyarakat dengan bahasa nasionalnya. Hal ini telah pun dikritik oleh Abdullah Munyri pada zamannya dengan mengatakan, "Adalah suatu hairan lagi terenggang aku sebab melihat dan memikirkan hal orang Melayu ini belum sedar akan dirinya, dia tinggal dalam bodohnya itu oleh sebab ia tiada mahu belajar bahasanya, maka mustahil pada akal adakah orang yang tiada belajar itu boleh menjadi pandai dengan sendirinya. Bukankah segala bangsa di dunia ini masing-masing ada belajar bahasanya?" [Petikan kata-kata Abdullah Munyri (1882) yang diambil daripada Awang Saripan, 2006]. Hal yang sama juga dilonarkan oleh Awang Saripan (2006) dengan menyatakan bahawa dalam usaha memadukan kekayaan lokal dan global, sehingga timbul gagasan "masyarakat global", yang akhirnya lebih nyata berlaku dalam bahasa nasional negara yang dengan jelas diulang-laungkan tidak akan dipinggirkan dan tetap menjadi teras tamadun negara, namun tindakan sebaliknya telah dilakukan dengan pengurangan peranan bahasa Melayu dalam ranah yang menandai kebudayaan moden.

Pengajian bahasa Melayu yang diperkenalkan sejak pendidikan awal hingga pendidikan tinggi menampakkan kecenderungan ke arah pendidikan